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Kulturnämnden PROTOKOLL 1/2014 

 

   
 

 Tid Tisdagen den 4 februari 2014 kl 15.30 – 16.50 
   

 Plats Stora Kollegiesalen, Stadshuset 
   

 Justerat Torsdagen den 18 februari 2014 

  

 

Madeleine Sjöstedt Ann Mari Engel 

  

Närvarande  

 Beslutande ledamöter: 

 Madeleine Sjöstedt, ordföranden (FP)  

Ann Mari Engel, vice ordföranden (V)  

Arba Kokalari (M)  

Ida Karlbom (M)  

Maria Braun (M) §1-10, 12-14  

Manne Bergström (M)  

Rasmus Jonlund (FP) §1-12, 14  

Salar Rashid (S)  

Monika Lindh (S) 

Tomas Rudin (S) §1-10, 12-14  

Mats Berglund (MP)  

 
Tjänstgörande ersättare: 

Ann Burgess (M) för Maria Braun (M) §11 

Joar Forssell (FP) för Rasmus Jonlund (FP) §13 

Ewa Carlsson-Hallberg (S) för Tomas Rudin (S) §11 

 
Ersättare: 

Johan Nilsson (M) 

Arin Karapet (M) 

Lars Jilmstad (M)  

Cecilia Önfelt (C) 

Tony Nilsson (S)  

Eleonore Eriksson (S)  

Marja Sandin-Wester (MP)  

Mårten Andersson (V)  

 
Tjänstemän: 

 Stadsarkivet: Förvaltningschefen Lennart Ploom 

Kulturförvaltningen: Förvaltningschefen Berit Svedberg, Ann-Charlotte 

Backlund, Mårten Castenfors, Marion Hauge Lindberg, Patrik Liljegren, 

Inga Lundén, David Jonsson, Johan Westin och Maria Sadeghzadeh 

samt personalföreträdaren Gunilla Söderlund (SACO) och 

borgarrådssekreteraren Jonas Uebel och biträdande 

borgarrådssekreteraren Anders Gustafsson från roteln. 
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 § 1 
Justering av dagens protokoll 
 
Beslut 

Kulturnämnden utser vice ordföranden Ann Mari Engel (V) att 

tillsammans med ordföranden Madeleine Sjöstedt (FP) justera dagens 

protokoll.  

 

Justering sker torsdagen den 18 februari 2014. 
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 § 2 
Anmälan av justerat protokoll 
 
Beslut 

Kulturnämnden beslutar att godkänna anmälan av protokoll nr 10/2013 

från nämndens sammanträde den 17 december 2013. 
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§ 3 
Anmälningsärenden februari 2014  
Dnr 1.1/77/2014 

 
Beslut 

Kulturnämnden beslutar att lägga anmälan till handlingarna. 

 
Anmälan görs av: 

a) Till kulturnämnden inkomna handlingar 

b) Protokoll Rådet för Funktionshinderfrågor 2013-12-12, dnr 

1.1/1960/2013 

c) Protokoll Stockholms konstråd 2013-12-05, dnr 1.1/106/2014 

d) Redovisning av Kulturskolans Våga Visa-observationer under 

2012-2013, dnr 3.4/4731/2013 

e) Redovisning av Kulturskolans kundundersökning 2013,  

dnr 3.4/4732/2013 

f) Projekt Cool (Co2ol) Bricks - Climate Change, Cultural 

Heritage and Energy Efficient, Monuments, dnr 4.0/2319/2011 

g) Anmälan av remissvar om Vägledning – Kulturmiljövårdens 

riksintressen, dnr 4.0/61/2014 

h) Ställningstagande angående kulturhistorisk klassificering för 

Tullgården 2, Folksamhuset, Södermalm, dnr. 4.6/5290/2013 

i) Stadsarkivariens beslut enligt delegation 

j) Verksamhetsplaner för avdelningarna Stockholms 

stadsbibliotek, Liljevalchs/Stockholm Konst samt Stadsmuseet, 

Medeltidsmuseet och Stockholmsforskningen 

k) Sammanställning av tjänsteresor utom Norden, 

Kulturförvaltningen 2013. 

l) Arkivutskottets protokoll 

m) Nedskrivning av utestående kundfordringar med förfallodatum 

t.o.m. 2012-12-31 

n) Särskilt uttalande från Rådet för Funktionshinderfrågor: Gör 

Medborgarhuset till ett tillgängligt föredöme bland Stockholms 

kulturlokaler! 
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§ 4 
Verksamhetsberättelse 2013 Stadsarkivet  
SSA Dnr 1.2-1082/14  

 
Beslut 

Kulturnämnden beslutar enligt Stadsarkivets förslag: 

 

1. att godkänna Stadsarkivets förslag till verksamhetsberättelse 

för år 2013 

2. att överlämna verksamhetsberättelsen och bokslutet till 

kommunfullmäktige. 

3. att omedelbart justera paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 

Stadsarkivets tjänsteutlåtande i rubricerat ärende. 

 

Sammanfattning 
Stadsarkivet bidrar i hög grad till uppfyllelse av kommunfullmäktiges 

inriktningsmål och mål för verksamhetsområdet. Samtliga nämndmål 

har uppfyllts och de i verksamhetsplanen beslutade aktiviteterna 

genomfördes i huvudsak utan avvikelser. 

Antalet besök till Stadsarkivet ökade till ca 25 500 (+7%) i de publika 

lokalerna och 221 000 (+15%) på stadsarkivets egen webb. Detta 

glädjande resultat sammanfaller med en ökad satsning på den publika 

verksamheten, som i sin tur genererade ökad uppmärksamhet i både 

dagspress, radio och TV. 

En förstudie om den publika verksamhetens utveckling publicerades i 

januari 2013 och en handlingsplan för 2014-2016 beslutades i 

Kulturnämnden i september. Handlingsplanen omfattar bland annat 

nya öppettider från 13 januari 2014, utökad programverksamhet, ökat 

fokus på den pedagogiska verksamheten samt en förstärkning av 

kommunikations- och varumärkesarbetet. En översyn av de publika 

ytorna i Läsesalen har påbörjats, med syfte att utnyttja dagens 

utrymmen effektivare och att skapa en inbjudande och flexibel miljö. 

Under 2013 har programverksamheten bestått av bland annat 

magasinsvisningar, föredrag, släktforskningshjälp och vandringar i 

kvarteren kring Kungsklippan. Stadsarkivet har även deltagit i 

Kulturnatten, Släktforskningens dag, Kulturarvsdagen och Arkivens 

dag. Samverkan med Storstockholms Genealogiska Förening med att 

erbjuda extra släktforskarhjälp i läsesalen under torsdagseftermiddagar 

har fortsatt. Denna service har varit mycket uppskattad, framför allt av 

förstagångsbesökarna. 

Den pedagogiska verksamheten har utvecklats genom särskilda 

satsningar. En ny tjänst som arkivpedagog har inrättats. Ett drygt 

fyrtiotal grupper från skola och universitet har tagits emot för visningar 

och workshops. Inom samarbetet med den pedagogiska webben 

Stockholmskällan har arbete inom två teman avslutats, demokrati och 
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medeltid. Antalet besök på Stockholmskällan ökade under året med 

mer än 20% till 635 000. 6 500 lektionsförslag laddades ner. 

Stadsarkivets nya uppdrag History Marketing ska inspirera och stödja 

stadens verksamheter att använda historia i sin kommunikation. 

Genom att ge stockholmare och medarbetare större kunskap om 

verksamheternas villkor utvecklas och fördjupas stadens varumärke. 

Under hösten har Stadsarkivet lanserat satsningen under konceptet 

"Här skrivs historia". Representanter för förvaltningar och bolag har 

inbjudits att delta i events och workshops. Hittills har bland andra 

Stadsledningskontoret, KF/KS, Utbildningsförvaltningen, 

Stadsbyggnadskontoret och Södermalms stadsdelsförvaltning visat 

intresse.  En film om världsminnet Stockholms byggnadsritningar har 

producerats i samarbete med Stadsbyggnadskontoret. 

Under året besvarades ca 20 000 frågor med begäran om information 

ur arkiven. Det är en minskning med ca 5% jämfört med föregående år. 

Minskningen beror i huvudsak på minskad efterfrågan på 

bouppteckningar och ökad tillgång på arkivinformation via 

Stadsarkivets webbpubliceringar. Inom flera områden ökar dock 

antalet frågor väsentligt beroende på mottagande av nya arkiv från 

bland annat skolor och Skatteverket. 

Under året genomförde Stadsarkivet en ramupphandling kring 

digitaliseringstjänster, där stadens förvaltningar och bolag erbjöds 

möjlighet att ansluta sig, i syfte att effektivisera stadens digitalisering 

av analoga handlingar. 11 förvaltningar och bolag är idag anslutna till 

ramupphandlingen. 

Tillgängligheten till arkivinformationen har ökat genom publicering av 

drygt 4 035 000 digitala poster och bilder. Samtidigt skannades och 

registrerades 11 650 000 nya bilder och databasposter som ska 

bearbetas för publicering. 

Under 2013 togs det emot handlingar från statliga och kommunala 

myndigheter och enskilda arkivbildare omfattande 2 406 hyllmeter 

pappershandlingar samt 16 856 kartor och ritningar. Bland de arkiv 

som inkommit finns en mycket omfattande och efterfrågad leverans 

från Skatteverket, skolarkiv, handlingar från stadsdelsnämnderna samt 

Stockholms stadions ritningar. 

Till e-arkiv Stockholm slutfördes 13 anslutningsprojekt med leveranser 

av bl a ärenden från Kulturförvaltningen och skolbetyg från friskolor.  

Utvecklingsarbetet för e-arkivet har fokuserat på användarvänlighet för 

externa brukare. Bl a har den webbaserade söktjänsten kompletterats 

med en bildvisningsfunktion. 

Stadsarkivet har under 2013 arbetat med utveckling av lösningar för 

tillhandahållande av öppna data. Med ledning av PSI-lagen och 

offentlighetslagstiftningen tas strategier fram som underlättar 

användande, tillgång och vidareutnyttjande av den digitala information 

som skapas i Stockholms stads verksamheter. I arbetet har externa 
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intressenter involverats. 

Stadsarkivets uppdragsverksamhet som syftar till effektivisering av 

stadens informationshantering genom samverkan har fortsatt att 

utvecklas under året. Uppdragsverksamheten har stöttat ett flertal av 

stadens verksamheter i olika projekt inom arkiv- och 

dokumenthanteringsområdet. Flera löpande överenskommelser där 

Stadsarkivet stöttar verksamheter har tecknats. 

Under året fattade Kommunfullmäktige beslut om genomförande av 

projekt eDok. Stadsarkivet leder på uppdrag av Stadsledningskontoret 

arbetet med att genomföra projektet som ska införa ett stadsgemensamt 

system för ärende- och dokumenthantering.  Ett sådant system skapar 

förutsättningar för en fortsatt utveckling av stadens e-förvaltning, där 

informationen och tillgång till informationen är centrala 

framgångsfaktorer. Dessutom skapas förutsättningar för en fortsatt 

organisations- och verksamhetsutveckling och därmed utvecklingen av 

den offentliga förvaltningen som helhet. Ett sådant ärende- och 

dokumenthanteringssystem har en naturlig bäring på e-arkivet. Under 

2013 har arbetet riktats mot att ta fram förfrågningsunderlag inför 

upphandling 2014. 

Under året har Stadsarkivet genomfört en organisationsförändring där 

en ny avdelning benämnd Informationsförsörjning och utveckling 

inrättats. Den nya avdelningen samlar de resurser och aktiviteter i 

Stadsarkivet som arbetar med utveckling av stadens 

informationshantering med stadens övriga verksamheter som 

målgrupp. Vid omorganisationen har även de tre tidigare 

svarsenheterna, som handhar förfrågningar om information ur arkiven, 

ombildats till två team; Arkivsvar Team 1 och Arkivsvar Team 2. 

Staben har avvecklats och en ny tjänst som kommunikationschef 

inrättats. 

Stadsarkivet har under året arbetat med att uppmärksamma 

Kommunfullmäktiges 150-årsjubileum på flera sätt. En webbplats, 

150.stockholm.se, lanserades där man år för år kunnat följa politiska 

debatter i kommunfullmäktige. En seminarieserie med politiker och 

forskare har arrangerats i samverkan med Stockholmskällan och 

Stadsarkivet har även medverkat till barnboken "Stockholm, din och 

farmors farmors stad", om Stockholms kommunala historia 1863-2013. 

Årets Kulturnatt sammanföll med 150-årsdagen av fullmäktiges första 

sammanträde 1863 vilket uppmärksammades med öppet hus och 

festligheter för alla i Stadshuset. 

Stadsarkivet har en ekonomi i balans. Bokslutet uppvisar ett överskott 

på 0,3 mnkr. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Ordföranden föreslår att kulturnämnden beslutar enligt Stadsarkivets 
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förslag till beslut (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Madeleine Sjöstedt (FP) finner att nämnden beslutar 

enligt Stadsarkivets förslag.   
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§ 5 
Verksamhetsberättelse 2013 Kulturförvaltningen  
Dnr 1.1/5292/2013  

 
Beslut 

Kulturnämnden beslutar enligt kulturförvaltningens förslag: 

 

1. att godkänna och överlämna årsredovisning med bokslut 2013 

till kommunstyrelsen 

2. att hos kommunstyrelsen begära ombudgetering av 1,3 mnkr 

avseende investeringar för strukturplanen Bibliotek i rörelse. 

3. att hos kommunstyrelsen begära ombudgetering av 5,5 mnkr 

avseende investeringar för Liljevalchs konsthall 

4. att hos kommunstyrelsen begära ombudgetering av 1,0 mnkr 

avseende sammangåendekostnader för projektet Avslut av 

arkivbildare Kulturhuset 

5. att omedelbart justera paragrafen 

 
Handlingar i ärendet 

Kulturförvaltningens tjänsteutlåtande i rubricerat ärende. 

 

Sammanfattning 
Kulturförvaltningens arbete är inriktat på full måluppfyllelse. Det sker 

i enlighet med uppgjorda planer och processer såväl internt som i 

samarbete med det fria kulturlivet och föreningslivet, andra 

förvaltningar och bolag. I verksamhetsberättelsen rapporteras 

avdelningar och stabers uppföljning av åtaganden i relation till 

nämndmålen. Verksamhetsberättelsen är enligt den nya strukturen med 

beskrivning och förväntat resultat hämtat från verksamhetsplan 2013 

under respektive nämndmål. Kommentarerna under respektive mål är 

bedömningar av året. 

2013 har inneburit en stor förändring för Kulturförvaltningen. Per den 

sista juni genomfördes samgåendet mellan Kulturhuset och 

Stadsteatern. Under våren genomfördes ett intensivt arbete för att få 

allt på plats till brytdatumet. Samarbetsavtal har ingåtts mellan bolaget 

och Kulturförvaltningen gällande bibliotek och administration. Syftet 

med avtalen är att få en långsiktig relation mellan parterna. 

Samgåendeprojektet löper till slutet av 2014. I samband med 

tertialrapport 2 erhöll Kulturförvaltningen samgåendekostnader till 2,7 

mnkr främst för arkivområdet. Kostnader för samgåendet har 2013 

uppgått till 1,76 mnkr kvarvarande medel kommer begäras överförda 

till 2014. Kulturhuset rapporteras i verksamhetsberättelsen med 

perioden 1 januari – 30 juni. 

Kulturförvaltningen lämnar budgetår med ett överskott på 3,1 mnkr. 

Överskottet består till största del av ökade intäkter inom 

verksamheterna och ett tillskott för samgåendekostnaderna som ej 

förbrukades fullt ut pga av sent beslut.. De flesta avdelningar samt 
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staberna visar på ett överskott. Kulturskolan och Stockholms 

stadsbibliotek lyckades dessvärre inte avsluta året med ett balanserat 

ekonomiskt resultat. Kulturskolan redovisar för första gången på 

många år ett underskott, motsvarande 3,9 mnkr eller ca 3 % av 

nettobudgeten. Kulturskolans och Stockholms stadsbiblioteks 

underskott har reglerats genom överskott inom övriga avdelningar. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Ordföranden föreslår att kulturnämnden beslutar enligt 

kulturförvaltningens förslag till beslut (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Madeleine Sjöstedt (FP) finner att nämnden beslutar 

enligt kulturförvaltningens förslag.   

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Ann Mari Engel (V) 

enligt följande: 

 

Vi tackar kulturförvaltningen för redovisningen av verksamheten 

och ett mycket gott arbete 2013. De flesta av stadens 

kulturverksamheter visar goda resultat trots allt svårare 

ekonomiska villkor. Vi konstaterar en stor brist på möjligheter till 

expansion och nödvändiga förstärkningar. Stockholm växer, 

behoven av kulturutövande och kulturupplevelser växer – då borde 

budgeten också växa. Tvärtom ser vi att många verksamheter 

tvingats till olyckliga besparingar under året.  

 

Vi ifrågasätter i likhet med tidigare år formen för redovisning där 

resultaten måste redovisas i relation till de övergripande politiska 

mål som ställts upp av den borgerliga majoriteten och som i 

många fall är irrelevanta för kulturnämndens verksamhet. 

Resultaten är därmed svåra att bedöma. I andra fall tycker vi att 

målen inte uppfylls alls. Målet ”Kulturutövare upplever goda 

villkor för konstnärlig och kulturell verksamhet i Stockholm” 

anser vara helt uppfyllt. Detta anser nog inte de konstnärer som 

mister sina ateljéer, de föreningar i ytterstaden som förlorat sina 

bidrag och alla fria kulturutövare som kämpar med att få 

ekonomin gå ihop trots minskade bidrag. Indikatorn 

”Stockholmarna är nöjda med kultur-och idrottsmöjligheterna i 

Stockholm” anses också helt uppfyllt, trots att periodens utfall är 

79 %, en försämring sedan 2012 då den var 84 % och årsmålet var 

87 %. 

 

Beträffande flera verksamheter ser vi en oroande utveckling.    

 



 

Kulturnämnden 2014-02-04 
 

 Sida 11 (34) 

 

  

 

 

 
 

 

Drottninggatan 30 

Box 16113 

103 22 Stockholm 
www.stockholm.se/kulturforvaltningen 

De senaste årens nedskurna budgetar och höjda elevavgifter har 

medfört att det sedan 2006 är betydligt färre barn som nu får 

möjlighet att delta i kulturskolans verksamhet, vilket vi anser 

strider mot målsättningen att ge alla barn och unga tillgång till 

kultur och strider mot nämndens strategiska plan Kultur i 

ögonhöjd. Det finns också en snedrekrytering av barn, med stark 

dominans för innerstaden. Den kundundersökning i Kulturskolan 

som nyligen genomförts visar att kulturskolan når endast i 

genomsnitt ca 8 % av barnen som inte är födda i Sverige. 

 

Stockholm blir en alltmer segregerad stad. Vi anser att detta måste 

aktivt motarbetas på kulturområdet och vi efterlyser en strategi 

och handlingsplan för att motverka den kulturella segregationen.  I 

verksamhetsberättelsen efterlyser vi en närmare redovisning av 

konkreta åtgärder inom projektet Växtplats, förutom anställning av 

ett antal projektledare. Vi kan inte se någon kulturell tillväxt i 

ytterstaden, utan kan i stället konstatera att bristerna i kulturutbud 

i ytterstaden har ytterligare förstärkts under året.  

 

Vi konstaterar att det så kallade bonussystemet för det fria 

kulturlivet inte har nått avsedd effekt att öka det fria kulturlivets 

självfinansieringsgrad. Vi emotser en utvärdering och uppföljning 

av dessa verksamheter. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Tomas Rudin (S) enligt följande: 

 

Verksamhetsberättelsen för kulturnämnden 2013 visar på en i 

många delar mycket välskött verksamhet som ger många 

stockholmare goda möjligheter att delta i och uppleva kulturlivet i 

staden.  

 

Några påpekanden är ändå viktiga inför den fortsatta 

verksamheten under 2014 och framåt. 

 

Förvaltningens arbete med att nå ut till fler stockholmare, särskilt 

unga och i hela staden måste öka. Precis som förvaltningen 

tidigare lyft fram spelar kulturen en mycket viktig roll i stadens 

ambition att vara mångsidig och upplevelserik, växande och 

innovativ samt medborgarnas Stockholm. Vi saknar fortfarande i 

verksamhetsberättelsen en redovisning av hur många barn i varje 

stadsdel som deltar i Kulturskolans verksamhet, en statistik som 

fanns med för 2011. Vi saknar även annan mätbar statistik, t.ex. 

ang ateljéstödet och hur många som sökt och beviljats stöd över 

tid. 

 

För oss Socialdemokrater är det rimligt att staden inte bara i 

retoriken utan också i praktiken lever upp de högt satta målen. Det 

gäller tillgängligheten till stadens museer där inträde snarare 
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stänger ute människor än öppnar upp staden för medborgare och 

besökare. Det gäller bibliotek som stängs igen eller har för korta 

öppettider att besökarna uteblir (i VB för 2013 skrivs att de 

vanligaste förekommande synpunkterna fortsätter att röra 

bibliotekens öppettider). Det gäller stadens mötesplatser, där den 

borgerliga majoriteten fortsätter skära ner, både i reellt antal men 

också i resurser, i förhållande till ett växande Stockholm. De nya 

riktlinjerna som antagits innebär bl.a. att nya aktörer kan komma in i 

systemet. I själva verket har färre aktörer fått beviljade medel. Det 

offentliga rummet censureras och stänger ute människor snarare 

än bygger upp känslan av att det är stockholmarnas vardagsrum. 

De kreativa näringarna utvecklas inte inte utan står och stampar 

eller avvecklas, ett exempel på det är det kreativa centrumet vid 

Telefonplan. Bättre förutsättningar måste skapas för att möta 

behoven de kommande åren.  

 

Måluppfyllelse 

 

Vi vill återupprepa den kritik vi tidigare framfört mot en del av de 

mål och indikatorer som majoriteten utformat och hur dessa 

samverkar. Det är svårt att se hur måluppfyllelsen i att företag ska 

välja etableringar i Stockholm framför andra städer i norra Europa 

uppfylls genom graden av upphandlad verksamhet i staden till 

exempel.  

 

Den borgerliga alliansen har lovat mer kultur och till fler 

stockholmare – ändå visar stadens mätsystem/indikatorer att det 

blivit motsatt effekt, år efter år. 2013 års utfall visar 79 %, en 

försämring sedan 2012 då utfallet blev 84 % och årsmålet var 87 

%. 

 

En bidragande orsak till att målet om att ”Stockholmarna är nöjda 

med kultur-och idrottsmöjligheterna i Stockholm” inte nås - trots 

förvaltningens goda arbete som är inriktat på full måluppfyllelse - 

kan vara relaterat till att personalen inom kulturverksamheterna 

fortsätter att minska. Antalet tillsvidareanställda var 2009 971 

stycken, 2010 943 st. Nu är förvaltningen nere på 856 st. Antalet 

tillsvidareanställda har alltså minskat med över 100 personer på 

fyra år, i en stad som växer med två busslaster per dag. Därutöver 

har man inte lyckats öka mångfalden bland förvaltningens 

anställda (15,5% att jämföras med totalt i staden 26,4 %) trots 

höga ambitioner på verksamhetsnivå, ”tydligare mångfalds- 

respektive jämställdhetsarbete i verksamheten, ska uppgå till minst 

90 % ”.  Det arbetet måste fortsätta. 

 

De borgerliga partierna menar att man sedan maktskiftet 2006 

arbetat målmedvetet med hur kulturen ska nå ut till fler och ta 

större plats i samhället. 
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Men utvecklingen under det borgerliga styret har dessvärre varit 

den omvända. Mindre kultur till allt fler människor. År 2006 var 

kulturkostnaden per stockholmare 1409 kr – år 2013 var 

kostnaden 1343 kr. 

 

Särskilt uttalande lämnas av Mats Berglund (MP) enligt följande: 

 

Vi tackar för berättelsen av det gångna årets verksamhet inom 

kulturförvaltningen och noterar följande: 

 

- Sammanslagningen av Kulturhuset och Stadsteatern innebar 

en bolagisering av den tidigare nämndstyrda 

kulturhusverksamheten. Sammanslagningen föregicks 

dessvärre varken av konsekvensanalys eller riskanalys, varför 

en noggrann uppföljning och utvärdering måste göras så snart 

som möjligt. Det är positivt att finansieringen av kulturhuset 

säkras genom att överföringar kan göras från de lukrativa 

bolagen, men mindre positivt att det därmed till stor del är 

hyresgästerna i stadens allmännyttiga bostadsbolag som står för 

kostnaderna.  

 

- Kulturskolan har på grund av många år av krympande resurser 

inte i tillräcklig grad kunnat möta den allt mer ojämna 

geografiska fördelningen. Den skenande segregationen i 

Stockholm är en utmaning som måste mötas på bred front. En 

mer jämlik kulturskola är en brådskande del i arbetet mot en 

socialt hållbar stad och ett Stockholm som håller ihop.  

 

- Kulturstödssystemet har fått en olycklig utformning som inte 

passar Stockholms kulturliv till fullo, och bör utsättas för en ny 

översyn. Bonussystemet, inom ramen för de så kallade 

växtpengarna, har inte uppfyllt målen och bör därför avvecklas. 

 

 

- Stadsmuseet och Medeltidsmuseet bör återinföra fri entré för 

att nå bredare besöksgrupper och bättre besökarbeteenden i 

enlighet med de mål som upprättades och uppfylldes i samband 

med att fri entré genomfördes under det rödgröna 

majoritetsstyret 2006. 
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§ 6 
Remissvar angående aktualitetsprövning av 
Promenadstaden – Översiktsplan för Stockholm  
Dnr 4.1/5237/2013 

 
Beslut 

Kulturnämnden beslutar enligt kulturförvaltningens förslag: 

 

1. att som svar överlämna och åberopa kulturförvaltningens 

tjänsteutlåtande. 

2. att omedelbart justera paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 

Kulturförvaltningens tjänsteutlåtande i rubricerat ärende. 

 

Sammanfattning 
Enligt 3 kap 27 § plan- och bygglagen ska kommunfullmäktige under 

varje mandatperiod pröva översiktsplanens aktualitet.  

Översiktsplaneprocessen har inletts på stadsbyggnadskontoret genom 

att göra ett första ställningstagande avseende Promenadstaden 

Översiktsplan för Stockholms aktualitet. Ett förslag har också tagits 

fram för fortsatt arbete med riksintresseområden för kulturmiljövården. 

 

Kulturförvaltningen anser att stadsbyggnadskontoret i stort har gjort en 

riktig bedömning av översiktsplanens aktualitet. Kulturförvaltningen 

ser positivt på att kulturmiljöfrågorna, kulturen och 

hållbarhetsperspektivet tydliggörs och får mer framträdande roller. 

Den växande staden och Stockholms ambitioner när det gäller 

bostadsbyggandet ställer höga krav på resurser till kultur och andra 

offentliga verksamheter för att skapa ett bra stadsliv. Förvaltningen 

anser att den uppdelning av kulturlivsfrågorna och kulturmiljöfrågorna 

som antyds i rapporten kan synliggöra och förtydliga kulturens olika 

roller och att den därmed är positiv.  

 

Vidare bör Byggnadsordningen snarast uppdateras och antas som ett 

tematiskt tillägg till översiktsplanen. För att en rullande översiktsplan 

med olika fördjupningar och tillägg ska fungera väl bör en gemensam 

digital plattform/portal tas fram. Det är viktigt att synen på 

riksintressena nyanseras och dessa bör ses om en resurs och inspiration 

för utvecklingen och inte som ett hinder.  

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden föreslår att kulturnämnden beslutar enligt 

kulturförvaltningens förslag till beslut (se beslutet). 

2) Arba Kokalari m.fl.(M) föreslår att kulturnämnden beslutar 

enligt följande: 
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- att delvis godkänna kulturförvaltningens förslag till 

beslut 

- att därutöver anföra 

 

Stockholms översiktsplan Promenadstaden fokuserar på att 

utveckla och bygga vidare på de kvaliteter som den nära, 

trygga och klimatsmarta staden ger. Detta innebär att fler 

stadsmiljöer ska skapas som bygger vidare på innerstaden men 

leder långt utanför tullarna. Samtidigt ska tyngdpunkter och 

samband mellan stadens delar aktivera de delar av ytterstaden 

som har en stor outnyttjad potential. En ny årsring ska läggas 

till den gamla.  

 

Stockholm har en fantastisk historia och har utvecklats i takt 

med tiden i snart 800 år. Men staden lever bara så länge den 

kan fortsätta utvecklas och anpassas till de människor som bor 

och verkar här. Det betyder i praktiken att vi måste kunna tillåta 

att fastigheter förändras utifrån tidens rytm för att skapa bättre 

förhållanden för dagens och morgondagens stockholmare, 

gammal som ung.  

 

Stockholm är idag en av Europas snabbast växande städer och 

vi lägger ned ett stort arbete på att hitta nya strategier för att 

säkra att stadens tillväxt hanteras med högkvalitativ arkitektur 

och byggnadskonst. Det som byggs ska tillföra positiva värden 

till siluett, stadsbild och våra gemensamma stadsrum. Det 

gäller alla nya byggnader, inte bara höga hus, men det är också 

så att ju mer en byggnad tar plats, avviker och utmärker sig i 

staden desto högre krav på kvalitet, relevans och allmänintresse 

måste ställas. Vi ska inte bygga bort kvaliteter utan lägga till 

nya och förstärka de gamla. 

 

Beslut om byggnadsordningen faller under 

stadsbyggnadsnämndens ansvar och en redovisning av hur 

riksintressen för kulturmiljövården ska tillgodoses görs i 

samband med föreliggande aktualitetsförklaring av 

översiktsplanen.  

  

Kulturhistorisk klassificering av byggnader svarar mot ett 

allmänintresse, som kommer till uttryck på olika ställen i 

lagstiftningen. Bland annat kan kulturhistoriskt värdefulla 

byggnader skyddas enligt bestämmelser i Plan- och bygglagen.  

 
Beslutsgång 

Ordföranden Madeleine Sjöstedt (FP) ställer förslagen mot varandra 

och finner att nämnden beslutar enligt kulturförvaltningens förslag.   
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Reservation 

Arba Kokalari m.fl. (M) reserverar sig mot beslutet med hänvisning till 

sitt förslag. 

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Mats Berglund (MP) enligt följande: 

 

Kulturförvaltningen framhåller flera viktiga aspekter på 

översiktsplanen och dess aktualitetsprövning. Vi håller med om 

dessa synpunkter och vill därutöver framhålla följande:  

 

Miljöpartiets idé om en grön stadsplanering tar sin utgångspunkt i 

att den ska bidra till att minska stadens klimatpåverkan genom att 

hushålla med stadens mark- och vattenresurser och genom att värna 

och utveckla stadens karaktär och gröna kvaliteter. För att 

möjliggöra detta är det av stor vikt att stadens framtida 

bebyggelseplanering koordineras med stadens trafikplanering. 

 

I den del av aktualitetsprövningens förslag som behandlar 

förhållningssätt till riksintresset Stockholms innerstad med 

Djurgården kan vi konstatera att det ryms vissa problematiska 

inslag. Den riksintresseklassificering och beskrivning som gäller för 

staden är ingen materia som man kan plocka delar ur. Det är en 

helhet. Nu framstår det som om staden kan peka ut vissa aspekter 

och delar och välja bort andra. Så är inte fallet. Rimligen bör staden 

i arbetet med kommande aktualiserade översiktsplan hantera 

riksintresset korrekt. Att säga, att den starka expansiva fas som 

staden befinner sig i idag skulle stärka storstadsperspektivet, torde 

vara en direkt vantolkning. Extra anmärkningsvärt är de delar i 

förslaget till förhållningssätt som behandlar city. Texten uttrycker i 

princip att stadssiluettens kulturhistoriska värde och skydd inte ska 

gälla för denna del av staden. Så är så klart inte fallet. 

 

Det är även viktigt at stadens översiktsplan gör ordentliga och tuffa 

prioriteringar som långsiktigt säkerställer de kvaliteter som gör 

Stockholm till den attraktiva stad som Stockholm idag är. Vidare så 

måste Stockholms stad ta ett helhetsgrepp på buller- och 

luftkvalitetsproblematiken orsakad av bilar, industri och flyg om 

staden på ett långsiktigt och hållbart sätt ska kunna växa och lösa 

den svåra bostadsbristen. 

Miljöpartiet vill hålla fortsatt högt tempo för att möta 

bostadsbehovet i Stockholm, men det lider brist på byggbar mark. 

Staden har genom Bromma flygplats en fantastisk tillgång, en 

otrolig markresurs som Miljöpartiet gärna vill använda för att 

minska bostadsbristen. Genom att avveckla Bromma flygplats 

minimeras inte bara flygbullret i stora delar av Stockholm, staden 

kan genom att avveckla flygplatsen även ges möjlighet att på väl 

valda delar växa på höjden samt att minska intrången i stadens 

många viktiga och vackra grönområden. 
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 § 7 
Remissvar av motion (2013:71) från Mats Berglund 
m.fl. (MP) om en ambulerande världskulturfestival i 
stadens yttre stadsdelar.  
Dnr 3.1/5026/2013 

 
Beslut 

Kulturnämnden beslutar enligt kulturförvaltningens förslag: 

 

1. att godkänna kulturförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

remissen. 

2. att omedelbart justera paragrafen. 

 
Handlingar i ärendet 

Kulturförvaltningens tjänsteutlåtande i rubricerat ärende. 

  

Sammanfattning 
Motionen föreslår en världskulturfestival med mångkulturellt tema 

som ambulerar mellan olika stadsdelar i ytterstaden från år till år under 

vår eller försommar. Syftet är att erbjuda stockholmare och besökare 

mer kultur av hög kvalitet för att förstärka Stockholm som kulturstad, 

att locka besökare till de yttre stadsdelarna samt att öka intresset och 

kunskapen om kulturyttringar från hela världen. I motionen föreslås 

vidare att kulturförvaltningen står som avsändare för arrangemangen 

tillsammans med ett antal stadsdelsnämnder samt i samarbete med 

kulturskolan, kreativa näringar och det fria kulturlivet i Stockholm. 

Ambitionsnivå och budget föreslås vara i paritet med Kulturfestivalen. 

 

Kulturförvaltningen stödjer och arbetar efter inriktningen att öka de 

internationella kulturuttrycken från världen på många platser i 

Stockholm. Dels genom programläggning och samarbetspartners inom 

Kulturfestivalen och dels genom kulturstödet där mångkulturellt 

perspektiv både är en bedömningsgrund för alla ansökningar och ett 

prioriterat område i bidragsgivningen.  

 

Kulturförvaltningen stödjer tanken om att öka de internationella 

kulturella uttrycken i fler delar av staden. Kulturförvaltningen anser 

dock att detta kan ske på flera olika sätt. Antingen i en sammanhållen 

festival eller genom att stödja en mångfald av olika festivalinitiativ 

inom världskulturen.  

 

En annan möjlighet är ett utvidgat uppdrag till kulturförvaltningen som 

tillsammans med många aktörer ytterligare skulle kunna bredda och 

fördjupa den internationella repertoaren i den redan befintliga 

Kulturfestivalen.  
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Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden föreslår att kulturnämnden beslutar enligt 

kulturförvaltningens förslag till beslut (se beslutet). 

2) Vice ordförande Ann Mari Engel (V) föreslår att 

kulturnämnden beslutar enligt följande: 

 

- att delvis godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande 

- att avsätta medel för att i ökad utsträckning stödja  

befintliga festivaler och arrangemang i stadens yttre delar 

- att kulturfestivalen breddas till att även ha arrangemang 

utanför city 

 

Motionen föreslår att kulturförvaltningen driver ytterligare 

kulturfestival med mångkulturellt tema, en ambulerande 

festival mellan olika stadsdelar i ytterstaden. Vi instämmer i 

behovet av ökat stöd till kulturarrangemang i ytterstaden, men 

anser att detta i stället bör utformas som ett ökat och långsiktigt 

stöd till befintliga festivaler med lokala arrangörer och lokal 

förankring. Dessa för idag ett mycket begränsat stöd och lever 

under osäkra villkor. Vi anser liksom förvaltningen att de 

många kulturella festivalerna som existerar själva ska kunna 

avgöra om det är mer produktivt att förlägga arrangemangen 

till city eller ytterstaden. Vi tycker inte att förvaltningen själv 

bör arrangera fler festivaler. 

 

Däremot har vi under flera år föreslagit att stadens egen 

kulturfestival bör decentraliseras så att en del evenemang, t.ex. 

för mindre barn, bör förläggas till förorterna. Alla stadens 

invånare ska ha möjlighet att ta del av kulturfestivalen, vilket i 

praktiken inte är fallet idag 

 

3) Mats Berglund (MP) föreslår att kulturnämnden beslutar enligt 

följande: 

 

- att bifalla motionen 

- att därutöver anföra följande: 

 

Stockholm lider av en allt mer intensiv segregering. Det 

Stockholm vi ser idag är en delad stad där många förortsbor, 

särskilt barn och unga, sällan eller aldrig lämnar den egna 

stadsdelen. Det är särskilt bekymmersamt när det kommer till 

det ojämna kulturutbudet där institutioner och verksamheter till 

mycket hög andel är koncentrerade till innerstadens stadsdelar. 

En årligt ambulerande världskulturfestival – med musik, teater, 

dans och andra kulturformer från hela världen – är en åtgärd 

som tillsammans med andra syftar till att skapa en jämnare 
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fördelning och starkare infrastruktur för Stockholms kulturliv i 

hela staden. 

 

Som kulturförvaltningen skriver kommer en ny 

världskulturfestival bli ett positivt inslag i Stockholms 

kulturliv. Förvaltningen anger en rad möjligheter att genomföra 

idén, vi anser i enlighet med motionen att en sammanhållen 

festival, som årligen ambulerar mellan stadens ytterområden, är 

den mest tilltalande möjligheten. I motionen föreslås att 

världskulturfestivalen ska genomföras första gången senast 

2015, då har det gått 10 år sedan den första kulturfestivalen 

gavs i Stockholms innerstad och stadens befolkning kommer 

att ha ökat med över 140 000 invånare. Det finns ett 

befolkningsmässigt underlag för ytterligare festivaler.  

 

Det är av hög vikt att en ambulerande världskulturfestival 

arrangeras i samarbete med stadsdelarna och det lokala 

kulturlivet. Syftet ska vara att stärka det lokala kulturlivet – 

inte att konkurrera med befintliga verksamheter och festivaler. 

Effekterna ska verka över hela året och vara bestående genom 

att festivalen är närvarande med dialog, planering och 

händelser över lång tid. Tillsammans med andra åtgärder ska 

festivalen på så sätt bidra till att stärka den lokala kulturella 

infrastrukturen och därmed stimulera en kulturell tillväxt över 

hela staden. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Madeleine Sjöstedt (FP) ställer förslagen mot varandra 

och finner att nämnden beslutar enligt kulturförvaltningens förslag.   
 
Reservation 

Vice ordförande Ann Mari Engel (V) och Mats Berglund (MP) 

reserverar sig mot beslutet med hänvisning till sina förslag. 
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§ 8 
Svar på skrivelse om att HBT-certifiera Stockholms 
bibliotek 
Dnr 3.4/3367/2013 
 
Beslut 

Kulturnämnden beslutar enligt kulturförvaltningens förslag: 

 

1. att godkänna kulturförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

skrivelsen. 

 
Handlingar i ärendet 

Kulturförvaltningens tjänsteutlåtande i rubricerat ärende. 

 

Sammanfattning 
Mats Berglund (MP), Marja Sandin-Wester (MP), Ann Mari Engel (V) 

och Mårten Andersson (V) anser att det är dags för ”Stockholms 

bibliotek att bli HBT- certifierade” och ber kulturförvaltningen 

återkomma med en plan för hur detta kan genomföras.  
 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Ordföranden föreslår att kulturnämnden beslutar enligt 

kulturförvaltningens förslag till beslut (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Madeleine Sjöstedt (FP) finner att nämnden beslutar 

enligt kulturförvaltningens förslag.   

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av Mats Berglund (MP), Ann Mari Engel (V) 

och Tomas Rudin (S) enligt följande: 

 

Vi tackar för svaret och inväntar ett ställningstagande från 

kulturförvaltningens sida avseende HBT-certifiering så snart stadens 

HBT-policy är klar.  
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§ 9 
Svar på skrivelse om lånekort för papperslösa 
Dnr 3.4/3365/2013 

 
Beslut 

Kulturnämnden beslutar enligt kulturförvaltningens förslag: 

 

1. att godkänna kulturförvaltningens tjänsteutlåtande som svar på 

skrivelsen. 

 
Handlingar i ärendet 

Kulturförvaltningens tjänsteutlåtande i rubricerat ärende. 

 

Sammanfattning 
I en skrivelse till Kulturnämnden har Ann Mari Engel (V), Mårten 

Andersson (V), Tomas Rudin (S) samt Mats Berglund (MP) föreslagit 

att de som lever som papperslösa eller saknar fast adress skall få 

tillgång till lånekort vid de bibliotek som ligger inom 

kulturförvaltningens ansvarsområde.  

 

Kulturförvaltningarna delar uppfattningen om en fri och jämlik tillgång 

till Stockholms stadsbiblioteks och Kulturhuset Stadsteaterns 

biblioteksservice.  

 

Enligt kulturnämndens verksamhetsplan för 2014 ska papperslösa och 

personer utan fast adress ges tillgång till lånekort med tillhörande 

service. Stockholms stadsbibliotek har redan under 2013 påbörjat 

arbetet för att snarast möjliggöra denna aktuella service.  

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Ordföranden föreslår att kulturnämnden beslutar enligt 

kulturförvaltningens förslag till beslut (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Madeleine Sjöstedt (FP) finner att nämnden beslutar 

enligt kulturförvaltningens förslag.   

 
Särskilt uttalande 

Vi välkomnar att förslaget om lånekort för papperslösa och andra utan 

fast adress nu kommer att genomföras i Stockholms stad.  Vi önskar att 

denna möjlighet ska kunna utökas även till stadens övriga 

kulturinstitutioner och avser att återkomma med förslag i denna 

riktning. 
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§ 10 
Upprustning och utveckling Medborgarhuset. 
Inriktningsbeslut.  
Upphandling av arkitekt och extern projektledning till 
Medborgarhuset. Genomförandebeslut 
Dnr 3.4/3659/2013 

 
Beslut 

Kulturnämnden beslutar enligt kulturförvaltningens förslag: 

 

1. att godkänna fortsatt planering av utvecklingsalternativet för 

Medborgarhuset i enlighet med detta tjänsteutlåtande och ge 

kulturförvaltningen i uppdrag att tillsammans med 

fastighetskontoret ta fram underlag fram till 

genomförandebeslut i enlighet med verksamhetsidén för 

Medborgarhuset. 

 
Handlingar i ärendet 

Kulturförvaltningens och fastighetskontorets tjänsteutlåtande från den 

2 december 2013. 

 

Sammanfattning 
Medborgarhuset vid Medborgarplatsen på Södermalm invigdes år 

1939 för att tillgodose stockholmarnas behov av samlings- och 

möteslokaler, bibliotek och bad. Tre stora huskroppar byggdes som 

sammankopplades med mellanliggande hiss- och trapphus samt med 

gemensamma botten- och källarplan. 

 

Idag är byggnaden i behov av omfattande renoveringar. Dess 

tillgänglighet och logistiklösningar är mycket dåliga och motsvarar 

inte dagens krav. Invändigt är bristerna många, vilket påverkar i stort 

sett samtliga verksamheter i byggnaden negativt. Vidare utnyttjas inte 

lägets potential fullt ut med en idag svag kontakt till tunnelbanan. 

Byggnadens utformning skapar också en upplevd barriär i kontakten 

med Medborgarplatsen. 

 

Enligt utredningsbeslut från år 2011 har fastighetskontoret 

utrett hur medborgarhuset kan upprustas och utvecklas för att 

bli ett mer attraktivt besöksmål samt bidra till målen att skapa en 

hållbar stadsmiljö och ett offentligt rum i världsklass.  

 

Utredningen har resulterat i två olika alternativ. Ett minialternativ 

som beskriver vilka åtgärder som måste göras för att uppgradera 

byggnadens tekniska standard och vilka åtgärder som krävs för att 

verksamheterna ska kunna bedrivas på ett effektivt sätt med dagens 

förutsättningar. Det andra alternativet är ett utvecklingsalternativ där 

en omdisponering av ytorna bidrar till att skapa ytterligare mervärden i 

form av en mer tillgänglig byggnad, bättre avkastning och fler 

besökare till anpassade moderna lokaler som tillmötesgår dagens krav. 
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Åtgärderna för minialternativet bedöms kräva en investering 

på cirka 160 mnkr exklusive renoveringar direkt kopplade till 

Forsgrenska badet. 

 

Investeringsutgifterna för utvecklingsalternativet bedöms till 

cirka 285 mnkr exklusive renoveringar direkt kopplade till 

Forsgrenska badet. 

 

Kulturförvaltningen och fastighetskontoret föreslår i detta 

tjänsteärende att fastighetsnämnden godkänner fortsatt planering av 

utvecklingsalternativet till en kostnad om 12 mnkr i syfte att ta fram 

underlag fram till genomförandebeslut. 

 

Investeringar i Forsgrenska badet ingår inte i detta beslut. 

Fastighetskontoret avser att tillsammans med idrottsförvaltningen 

återkomma med ett separat ärende för badet efter vidare utredningar. 

 

Fastighetskontoret föreslår även att fastighetsnämnden 

beslutar att fastighetskontoret ska genomföra en öppen upphandling 

för en projektledningsorganisation och en arkitektorganisation 

för projektets hela längd. I dessa upphandlingar, samt i de kommande 

avtalen, finns förbehåll om att fastighetskontoret har möjlighet att 

avsluta uppdraget beroende på om vidare beslut fattas om projektet. 

 

Ombyggnationen är planerad att påbörjas under år 2015 och 

pågå till och med år 2017. 

 

Fastighetskontoret anser med bakgrund av utlåtandet att 

utvecklingsalternativet innehåller många av de faktorer som 

gör Stockholm till en stad i världsklass. Förslaget ger även 

möjlighet att uppfylla visionen för Södermalms hjärta om en attraktiv 

och trygg boplats och mötesplats i världsklass. Åtgärderna i 

utvecklingsalternativet ger också en förbättrad 

tillgänglighet och bättre kommunikationer för besökarna och 

medborgarna. Att byggnaden också får mer funktioner som 

exempelvis cafe gör att Medborgarhuset kan bli en bättre 

mötesplats för besökare. 

 
Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden föreslår att kulturnämnden beslutar enligt 

kulturförvaltningens förslag till beslut (se beslutet). 

 

 

 

2) Ann Mari Engel (V) föreslår att kulturnämnden beslutar enligt 
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följande: 

 

- att återremittera ärendet 

- att inkludera Forsgrenska badet i utvecklingsplanen 

- att öppna upp möteslokalerna för föreningslivet  

- att ändra inriktning på ärendet enligt nedanstående 

 

Förslaget till förändring av Medborgarhuset innebär att man till 

en kostnad av 283 mnkr ska flytta runt verksamheterna i huset 

så att biblioteket och kulturskolan flyttas samt ge plats till fler 

butiker. Göta Källare föreslås flytta bort, men ska ersättas av 

andra restauranger, bl.a. i en påbyggnad på taket. 

 

Medborgarhuset behöver en rejäl upprustning av sina nerslitna 

ytor. Vad som framför allt behövs är dock att öppna huset för 

fler möten och föreningsliv. Medborgarhuset, invigt 1939, var 

länge en viktig plats för det lokala föreningslivet. Både på dag- 

och kvällstid fylldes huset av möten med lokala föreningar. 

Sedan dessa lokaler privatiserats kan nu föreningarna hyra 

möteslokaler via ett studieförbund eller en klubb, till en 

kostnad av ett par tusenlappar per kväll för ett litet rum. De 

större samlingslokalerna är ännu dyrare och svårare att få 

tillgång till. Bristen på förenings- och samlingslokaler är 

skriande i hela Stockholm, vilket är ett stort demokratiskt 

problem.  

 

Medborgarhuset ska vara ett hus öppet och tillgängligt för 

föreningslivet som ska kunna hyra olika lokaler till 

överkomliga självkostnadspriser.  Detta bör vara fokus i 

utvecklingsplanen för huset.  

 

Forsgrenska badet ska upprustas och finnas kvar. Det är föga 

genomtänkt att anta en utvecklingsplan för medborgarhuset 

som inte innefattar badet. Stadens olika förvaltningar måsta ta 

ett gemensamt grepp i denna fråga, innan något uppdrag ges. 

 

Bibliotekets båda avdelningar ska ha resurser för att utöka 

öppettiderna och modernisera lokalerna, men inte lägga stora 

resurser på flytta inom huset och som dessutom innebär ökade 

hyreskostnader för all framtid. 

 

Kulturskolan ska självklart finnas kvar och utvidgas efter 

behov. Vår teater som funnits i huset sedan 1940-talet är en 

viktig del av huset. 

 

Medborgarhuset ska inte fyllas med butiker och restauranger 

som redan finns i överflöd i området. Hörnet Götgatan - 

Folkungagatan är ett av de restaurangtätaste och även den mest 
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brottsbelastade platsen i landet. 

 

3) Tomas Rudin m.fl. (S) föreslår att kulturnämnden beslutar 

enligt följande: 

 

- att återremittera ärendet 

- att inkludera Forsgrenska badet i utvecklingsplanen 

- att komplettera ärendet med förslag på alternativa 

medborgar- och kulturella funktioner/ytor i kombination 

med/istället för kommersiella ytor 

- att öppna upp möteslokalerna för föreningslivet  

 

I september 2011 redogjorde åtta förvaltningar för ett 

gemensamt utredningsbeslut, projektet ”Södermalms hjärta” 

för Medborgarplatsen med kringliggande områden.  

Vision för projektet ”Södermalms hjärta” är att göra 

Medborgarplatsen med kringliggande områden till en attraktiv 

och trygg boplats och mötesplats i världsklass. Vi är mycket 

positiva till den breda ansats som hittills gjorts i projektet. Att 

flera förvaltningar samarbetar redan från start är ett gott 

exempel på hur staden tar sig an ett område utifrån en 

helhetssyn vilket är mycket glädjande.  

 

Nu föreligger ett inriktningsbeslut på fastighetsnämnden och 

kulturnämndens kommande nämndmöte om upprustning och 

utveckling för Medborgarhuset. Ett hus som är i behov av både 

renovering och förnyelse. Det gäller tillgänglighet och logistik 

men också för att skapa ett offentligt rum vars potential och 

läge inte nyttjas fullt ut idag. 

Inriktningsbeslutet som förordar ett av två utredda alternativ, 

det s.k. utvecklingsalternativet, reser dock ett antal frågor. 

Medborgarhuset invigdes 1939 för att tillgodose 

stockholmarnas behov av samlings- och möteslokaler, bibliotek 

och bad. Dessa behov är minst lika stora idag och vi anser inte 

att utvecklingsalternativet tar tillräcklig hänsyn till dessa 

behov.  

 

Vi yrkar därför på en återremittering av ärendet, av fler skäl.  

Åtgärder för Forsgrenska badet, som är i lika om inte större 

behov av upprustning som övriga delar av huset, saknas i 

inriktningsbeslutet. Förvaltningen konstaterar att om 

investeringen i badet uteblir eller försenas så finns en risk att 

badet måste stängas och ”Att det är ekonomiskt lönsamt att 

projektera och utföra ombyggnaden för hela byggnaden såsom 

ett projekt.” 

Renoveringen av badet ska ingå som en integrerad del av 

huset/projektet och måste rimligtvis ingå i beslutsunderlaget. 

Något annat vore att hantera våra gemensamma tillgångar på 



 

Kulturnämnden 2014-02-04 
 

 Sida 26 (34) 

 

  

 

 

 
 

 

Drottninggatan 30 

Box 16113 

103 22 Stockholm 
www.stockholm.se/kulturforvaltningen 

ett oansvarigt sätt.  

 

Vi anser att det måste finnas funktioner utifrån ett 

medborgarperspektiv såsom offentliga möteslokaler samt 

kulturella som t.ex. Debasers verksamhet som är uppskattad 

hos både stockholmare och besökande turister m fl. Det saknas 

i utredningen. Utvecklingsalternativet lyfter istället fram 

kommersiella ytor som argument för ett förbättrat offentligt 

rum och tryggare stadsmiljö.  

Vi menar att förslaget präglas av ett alltför snävt perspektiv på 

stadsutveckling. Både jakten på intäkter och uteslutandet av 

badet är tydliga exempel på när ett företagsekonomiskt synsätt 

kommit att ersätta det samhällsekonomiska. Det är ingen bra 

grund att stå på om man vill bygga stad i världsklass.      

 

4) Mats Berglund (MP) föreslår att kulturnämnden beslutar enligt 

följande: 

 

- att återremittera ärendet med hänvisning till följande: 

- Forsgrenska badet ska inkluderas i inriktningsbeslutet  

- Eventuell påbyggnad om 300 kvm på våning fem ska 

tydliggöras i inriktningsbeslutet 

- Utgångspunkt ska vara upprustning i nära samverkan 

med både samhälle och politik för fortsatta kulturella 

och publika verksamheter samt som mötesplats för 

studieförbund och ideella föreningar 

- Upphandling av arkitekt och projektledning ska göras 

utifrån de nya framtagna inriktningarna 

 

Tyvärr är ärendet svårt att ta ställning till då tjänsteutlåtandet 

saknar beskrivning över hur verksamheterna i Medborgarhuset 

ska fungera och fördelas i huset efter en upprustning och 

utveckling enligt ”utvecklingsperspektivet”. Behovet av den 

extra påbyggnaden om c:a 300 kvm är också oklar, i synnerhet 

som en sådan måste ställas mot risken att den negativt påverkar 

byggnadens mycket höga kulturhistoriska värde. Det är 

slutligen svårt att förstå hur Forsgrenska badet kommer att 

påverka ombyggnaden nu när det olyckligt har lämnats utanför 

ärendet.  

 

Vi söker därför svar på dessa frågor samtidigt som vi önskar att 

ärendet bereds med ett tydligare fokus på kulturverksamheten 

samt hur Medborgarhuset kan utvecklas som mötesplats. 

Syften och utgångspunkter måste vara att öppna upp 

biblioteket och locka fler besökare, att erbjuda en mer 

funktionell disponering av lokalerna för biblioteket och 

kulturskolan. De kommersiella verksamheterna bör hållas på 

en relativt begränsad nivå för att ge huset karaktär av just 
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”Medborgarhus”. Det bör i det sammanhanget även undersökas 

hur föreningslivet kan få större tillgång till husets möteslokaler. 

Ärendet bör även utredas utifrån möjligheten att huset ska 

kunna bidra till den biologiska mångfalden och en ekologisk 

hållbar stad, exempelvis genom grönt tak, biodling eller 

liknande åtgärder.  

 

Förslag på planlösningar till de olika våningsplanen bör tas 

fram och bifogas ärendet innan beslut kan fattas i nämnden.  

 
Beslutsgång i delen om återremiss 

Ordförande Madeleine Sjöstedt (FP) ställer förslagen att återremittera 

ärendet mot att avgöra ärendet vid dagens sammanträde och finner att 

nämnden beslutar att avgöra ärendet vid dagens sammanträde. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Madeleine Sjöstedt (FP) finner därefter att nämnden 

beslutar enligt förslag från kulturförvaltningen.  

 

Ann Mari Engel (V), Tomas Rudin m.fl. (S) och Mats Berglund (MP) 

deltar inte i beslutet då deras återremissyrkande har fallit.  
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§ 11 Stöd till lokalförvaltande organisationer 2014 
Dnr 6.1/293/2014 

 
Beslut 

Kulturnämnden beslutar enligt kulturförvaltningens förslag: 

1. att enligt kulturförvaltningens förslag fördela: 

- 26 755 tkr för stödområdet lokalförvaltande 

organisationer - 2014, 

- 3 500 tkr som grundstöd 2015, samt 

- 2 810 tkr som grundstöd 2016. 
 
Handlingar i ärendet 

Kulturförvaltningens tjänsteutlåtande i rubricerat ärende. 

 

Sammanfattning 
I tjänsteutlåtandet redovisar kulturförvaltningen sitt förslag till stöd till 

lokalförvaltande organisationer 2014 och delvis för 2015 och 2016. 

Stödet består av grundstöd, investeringsstöd samt kompensationsstöd 

för 0-taxeupplåtelse till prioriterade grupper. Kompensationsstödet 

uppgår till 75 kr/timme och baseras på redovisningen av föregående 

års upplåtelse. Grundstödet beslutas från ett till tre år. 

 

Tabell 1: Fördelning av anslagsposten Stöd till lokalförvaltande 

organisationer.  Tusen kronor. 

   

2014 

Grundstöd  

Kompensationsstöd   

  

21 620 

3 227 

Investeringsstöd  395 

Skolersättning  1000 

Bokningsadministration  250 

Medel att fördela under året  263 

Summa:  26 755 

 

2015 Grundstöd    3 500 

2016  Grundstöd   2 810 

Summa:     6 310 

 

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

1) Ordföranden föreslår att kulturnämnden beslutar enligt 

kulturförvaltningens förslag till beslut (se beslutet). 

2) Monika Lindh m.fl. (S) föreslår att kulturnämnden beslutar 

enligt följande: 

- att återremittera förvaltningens förslag till beslut 
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- att kvalitetssäkra handläggningen i stödprocessen 

- att begära utökad budgetram för stöd till lokalförvaltande 

organisationer   

- att därutöver anföra: 

Stödet till de lokalförvaltande organisationerna täcker idag inte 

behoven för befintliga samlingslokaler. Flera av de 

lokalförvaltande organisationerna har fått sänkt eller oförändrat 

stöd för 2014. Många av dessa står nu inför konkreta 

konkurshot. Så ser verkligheten ut och vi Socialdemokrater är 

djupt bekymrade över utvecklingen.  

När översynen av samlingslokalssystemet var klar och 

beslutades på nämnden i slutet av 2013 lyfte vi vikten av ökad 

transparens och objektivitet i systemet och att 

sammanslagningen av samlingslokaler respektive hemgårdar är 

viktig för likställighet och rättvisa bedömningar av 

verksamhetsstöd. Det var också positivt att möjligheten 

öppnades upp för andra aktörer att söka ur stödsystemet.  

Vi lyfte då också frågan om vilka konsekvenser det nya 

systemet kunde få och att dessa snabbt åtgärdas. Det visar sig 

redan nu vid första stödomgången att en otillräcklig 

handläggning ligger till grund för vissa av besluten i nämnden. 

Och tyvärr visar det sig att de nya riktlinjerna snarare stänger 

ute nya aktörer än möjliggör att fler mötesplatser skapas.  

Men det riktigt allvarliga är att de lokalförvaltande 

organisationerna/samlingslokalerna kontinuerligt drabbas av 

hyreshöjningar som det offentliga stödet inte tar hänsyn till. 

Detta gäller särskilt de samlingslokaler som ägs av Stockholm 

stads bolag, som har fått direktiv av den moderatstyrda 

majoriteten att göra hyrorna mer ”affärsmässiga”. Ytterligare 

stora hyreshöjningar har aviserats för de kommande åren. 

Det grundläggande problemet med de borgerliga partiernas 

kulturpolitik är att man ifrågasätter kommunens roll som 

ansvarig för kulturens infrastruktur, såsom lokaler, scener och 

ateljéer.  

Det här ärendet är tydligt exempel på det. År 2008 bildades den 

senaste samlingslokalen som ingår i det lokalförvaltande 

systemet. Sedan dess har staden vuxit och nya stadsdelar byggs 

och kommer byggas under lång tid framöver. Det säger sig 

självt att tillgången på mötesplatser är otillräcklig.  

Den moderatledda alliansen visar tydligt i detta ärende att de 

hellre avvecklar stadens aktivitetshus och föreningsliv än satsar 
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på dem. I stället för fler öppna och fria mötesplatser för alla, 

föredrar de kommersiella marknadsplatser för de köpstarka. 

Om Socialdemokraternas förslag till budget för 2014 legat till 

grund för beslutet hade istället uppdraget varit att undersöka 

möjligheterna att ytterligare stärka upp 

möteslokalverksamheten och samverka med samhällsbyggande 

och folkrörelsedrivna aktörer som vill vara med och utveckla 

Stockholms kultur- och föreningsverksamhet. Dessutom skulle 

det offentliga stödet förstärkts med 5 miljoner kronor. 

Beslutsgång i delen om återremiss 

Ordförande Madeleine Sjöstedt (FP) ställer förslaget att återremittera 

ärendet mot att avgöra ärendet vid dagens sammanträde och finner att 

nämnden beslutar att avgöra ärendet vid dagens sammanträde. 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Madeleine Sjöstedt (FP) finner därefter att nämnden 

beslutar enligt förslag från kulturförvaltningen.  

 

Monika Lindh m.fl. (S) deltar inte i beslutet då deras 

återremissyrkande har fallit.  

 
Särskilt uttalande 

Särskilt uttalande lämnas av vice ordföranden Ann Mari Engel (V) och 

Mats Berglund (MP) enligt följande: 

 

Vi tackar för en tydlig och informativ presentation av de sökande 

samlingslokalerna. Vi konstaterar att stödet till stadens samlingslokaler 

inte på långt när svarar mot behoven. Det sammanlagda bidraget har 

legat kvar på samma summa under flera år, vilket innebär en reell 

minskning.  

 

Samlingslokalerna drabbas kontinuerligt av hyreshöjningar. Detta 

gäller särskilt de samlingslokaler som ägs av Stockholm stads bolag, 

som har fått direktiv av den borgerliga majoriteten att göra hyrorna 

mer ”affärsmässiga”. Ytterligare stora hyreshöjningar har aviserats för 

de kommande åren. Stadens egna lokaler för kultur- och 

föreningsverksamhet bör inte åsättas marknadshyror. Staden ska i 

stället utarbeta en ny hyresmodell för dessa som bygger på enbart 

driftskostnaderna.  

 
Jäv 

Tomas Rudin (S), Johan Nilsson (M) och Maria Braun (M) har på 

grund av jäv inte deltagit i beslutet. 
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§ 12 
Val av ledamot till Kommittén för 
stockholmsforskning 
Dnr 3.7/401/2014 

 
Beslut 

Kulturnämnden beslutar enligt kulturförvaltningens förslag: 

 

1. Kulturnämnden föreslås entlediga förlagskunniga Viveca 

Ekelund från uppdraget som ledamot i Kommittén för 

stockholmsforskning från och med den 1 februari 2014, 

samt att från samma datum och till den 31 december 2015 

utse Agneta Lundin som ledamot i samma kommitté. 

 
Handlingar i ärendet 

Kulturförvaltningens tjänsteutlåtande i rubricerat ärende 

 

Sammanfattning 
Viveca Ekelund har begärt entledigande från uppdraget som 

ledamot av Kommittén för stockholmsforskning. Till ny ledamot 

föreslås Agneta Lundin, som under flera års tid arbetat för 

Stockholmia förlag. Agneta Lundin har gedigen erfarenhet av 

förlagsarbete såväl som redaktör som förläggare, ett brett 

kontaktnät och god inblick i Stockholmias speciella villkor, historia 

och framtida visioner. Lundin är också väl orienterad i kommitténs 

verksamhetsområde och har ett starkt engagemang i såväl 

forsknings- som förlagsfrågor.  

 

Nämndens behandling av ärendet  
 
Framlagda förslag till beslut  

Ordföranden föreslår att kulturnämnden beslutar enligt 

kulturförvaltningens förslag till beslut (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Madeleine Sjöstedt (FP) finner att nämnden beslutar 

enligt kulturförvaltningens förslag.  
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§ 13 
Val av representanter för styrelsen för Stiftelsen 
Strindbergsmuseet 
Dnr 1.1/3985/2013 

 
Beslut 

Kulturnämnden beslutar enligt kulturförvaltningens och 

Stadsarkivets gemensamma förslag: 

 

1. att till Stiftelsen Strindbergsmuseets styrelse 2014-2016 utse 

tre ledamöter, varav en ordförande och en vice ordförande, 

samt tre suppleanter och en revisor enligt följande: 

 

Ledamöter 

Rasmus Jonlund (FP), ordförande 

Ingemar Josefsson (S), vice ordförande 

Birgitta Persson (M) 

 

Suppleanter 

Agnes Koson (C) 

Birgit Friggebo (FP) 

Marja Sandin-Wester (MP) 

 

Revisor 

Johan Nilsson (M) 

 
Handlingar i ärendet 

Kulturförvaltningens tjänsteutlåtande i rubricerat ärende. 

 

Sammanfattning 
Kulturnämnden ska enligt stiftelsens stadgar utse ordförande, vice 

ordförande, en ledamot och suppleanter för dessa samt en revisor 

till styrelsen för Stiftelsen Strindbergsmuseet. Av övriga ledamöter 

utses en av Nordiska museets nämnd och en av 

Strindbergssällskapet. Mandatperioden är tre år och en ny styrelse 

ska utses för perioden 2014-2016. 

 

Nämndens behandling av ärendet  
Framlagda förslag till beslut  

Ordföranden föreslår att kulturnämnden beslutar enligt 

kulturförvaltningens förslag till beslut (se beslutet). 

 
Beslutsgång 

Ordföranden Madeleine Sjöstedt (FP) finner att nämnden beslutar 

enligt kulturförvaltningens förslag.   

  
Jäv 

Rasmus Jonlund (FP) har på grund av jäv inte deltagit i beslutet 
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§ 14 
Information och övriga frågor  
 
Information från förvaltningarna 

- Berit Svedberg informerade om Nordisk 

huvudstadskonferens som i år äger rum 2-3 juni i 

Köpenhamn där sex ledamöter från kulturnämnden är 

inbjudna att följa med. 

 

- Mårten Castenfors informerade om Liljevalchs och 

Stockholms Konst verksamhetsplan 2014 med avstamp i 

Vårsalongen, som under året efterföljs av bland annat en 

utställning med skulptören Berit Lindfeldt och en 

konsthantverksutställning. Mårten Castenfors berättade även 

om Stockholm Konst engagemang i nybyggnationer vid 

Norra Djurgårdsstaden och Slussen. 

 

- Inga Lundén berättade om Stockholms Stadsbiblioteks 

verksamhetsplan 2014 och bibliotekets satsning på läsning, 

barn och ytterstad samt hur biblioteket skall vara 

medborgarens partner i vardagen, även till de medborgare 

utan hem och papper. 

 

- Ann-Charlotte Backlund från Stockholms stadsmuseum 

informerade bland annat om att det digitala stadsmuseet nu 

är sjösatt och om den pågående utställningen Skuggsidan 

som förutom en utställning både på Stadsmuseet och 

Medeltidsmuseet även innefattar workshops och seminarier. 
 
 
Inkomna skrivelser 
Anmälan görs av inkomna skrivelser till kulturnämnden enligt 

följande: 

 

1. Uppdrag till Kulturnämnden att analysera hyres- och 

bidragssituationen i den kulturella sektorn från Tomas 

Rudin (S) och Ann Mari Engel (V), dnr. 1.1/955/2014 

2. Skrivelse om att rädda Enskedespelet från Ann Mari 

Engel (V), Mårten Andersson (V) och Tomas Rudin (S), 

dnr. 1.1/956/2014 

 
Beslut 

Kulturnämnden överlämnar skrivelsen till kulturförvaltningen för 

beredning. 
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